
ضرورت دانش بنیان 
کردن بخش کشاورزی 

توأم با بهره وری
معاون وزیـــر جهـــاد دانش بنیان 
کـــردن بخش کشـــاورزی تـــوأم با 
بهـــره وری را از راهبردهـــای مهـــم 

ســـازمان برشمرد.
در  خیام نکویـــی  ســـیدمجتبی 
نشست شورای تحقیقات سازمان 
بـــا تأکید بـــر لـــزوم ایفـــای نقش 
بهـــره وری ســـازمان تات بـــا توجه 
به مســـئولیت بهره وری در تمامی 
حوزه های کشاورزی، دانش بنیان 
کـــردن بخش کشـــاورزی تـــوأم با 
بهـــر ه وری را بـــه عنـــوان یکـــی از 
مهم تریـــن محور هـــای راهبردی 
مراکـــز  و  مؤسســـات  ســـازمان، 

تحقیقاتـــی تابعه دانســـت.
او افزود: بـــا توجه به اینکه تکلیف 
بهره وری در وزارت جهاد کشاورزی 
به این ســـازمان داده شـــده است 
انتظار می رود که همه مؤسســـات 
هـــم بـــه صـــورت حـــوزه تخصصی 
خـــود و هم بـــه صورت اشـــتراکی 
با یکدیگر برای بهـــره وری برنامه، 
مشـــارکت و تعامل داشته باشند.
معـــاون وزیر جهـــاد کشـــاورزی با 
اذعان بر اینکه ســـازمان تات خط 
مقـــدم پاســـخگو بـــودن بـــه حل 
مشـــکلات بخش کشاورزی است، 
گفت: مقـــام عالـــی وزارت از تات 
انتظـــار دارد به صورت تخصصی در 
حوزه هـــای تحلیلی ورود کند که با 
ارائـــه تحلیل هـــا از داده ها راهنما 
امـــروز  و  باشـــد  نقش آفریـــن  و 
مهم تریـــن مأموریـــت ســـازمان 
افزایـــش بهـــره وری و دانش بنیان 

کردن بخش کشـــاورزی اســـت.

فعالیت های گلخانه ای 
در ارس از پرداخت 

عوارض معاف شدند
مدیر امـــور کشـــاورزی ارس گفت: 
تمـــام فعالیت هـــای گلخانـــه ای در 
ارس از پرداخـــت عوارض ســـاخت 

و ســـاز معاف شدند.
مهدی زاده اظهار داشـــت: حسب 
مصوبـــه هیـــأت مدیـــره ســـازمان 
راســـتای  در  ارس  آزاد  منطقـــه 
حمایت از فعالیت های کشـــاورزی 
در ســـالی کـــه به نام »مهـــارم تورم، 
رشـــد تولید« مزین گردیده است، 
کلیـــه فعالیت هـــای گلخانـــه ای در 
ارس از پرداخـــت عوارض ســـاخت 

و ســـاز معاف شـــدند. 
مهدی زاده تولیـــد و امنیت غذایی 
حـــوزه  مهـــم  رســـالت های  از  را 
کشـــاورزی دانســـت و تأکید کرد: با 
توجه به اســـناد بالادســـتی نظام و 
برنامه های تحـــول دولت در بخش 
گلخانه هـــا و بـــا توجـــه به پیشـــرو 
بودن صنعـــت گلخانـــه در منطقه 
آزاد ارس و در راســـتای نیـــل بـــه 
چشـــم انداز دولت بـــه هدفگذاری 
در این زمینه، بـــا تدابیر مدیرعامل 
ســـازمان مشـــوق های قانونی لازم 
برای جذب سرمایه گذار و افزایش 
ســـطح گلخانه ها اعمال می گردد. 

وی وجود یکســـری عوارض از بابت 
صدور مجوزها در ســـنوات گذشته 
را عاملـــی در راســـتای جلوگیـــری 
گلخانه هـــای  توســـعه  کاهـــش  از 
هیدروپونیـــک در ســـطح منطقـــه 
دانســـت و ضمن حمایت سازمان 
منطقه آزاد ارس از سرمایه گذاران، 
ابراز امیدواری کرد بـــا تصویب این 
مصوبـــه شـــاهد گســـترش هرچه 
بیشـــتر مجتمع هـــای گلخانه ای در 

منطقه آزاد ارس باشـــیم.

اخبار

 
 

طبیعـــت ایران از ســـال های گذشـــته بر 
اثـــر عوامـــل مختلـــف طبیعی و انســـانی 
آســـیب های فراوانـــی دیـــده اســـت و 
درختـــان زیـــادی از بین رفته یـــا قاچاق 
شـــده اند. متأســـفانه مواجهه کشورمان 
بـــا طوفان ریزگردها کـــه اکنون از جنوب 
کشـــور تا محدوده مرزهای اســـتان های 
شمالی پیشـــروی کرده اســـت، به همراه 
افزایـــش گاز های گلخانـــه ای، آلودگی آب 
و خـــاک و فرســـایش خاک باعث شـــد تا 
وزارت جهـــاد کشـــاورزی از ابتـــدای آغاز 
بـــه کار خود طرحی تحت عنوان کاشـــت 
یـــک میلیارد درخـــت را مطـــرح کند و بر 
این اســـاس قـــرار اســـت در بـــازه زمانی 
۴ ســـاله یک میلیـــارد درخت در سراســـر 

کشور کاشـــته شود.
 وزارت جهاد کشـــاورزی در گام نخســـت 
طرح کاشـــت یـــک میلیارد درخـــت را در 
اســـفندماه ســـال گذشـــته بـــا تولید ۴5 
میلیـــون اصله نهال شـــروع کـــرد و برای 
هدفگـــذاری در ســـال  جـــاری تولید ۲5۰ 
میلیون اصله نهال را در دســـتور کار خود 
قرار داده اســـت و امسال بخش نخست 
اجـــرای این طـــرح با تولید بیـــش از ۲5۰ 
میلیون اصله نهال، تمام شـــده و اکنون 
بخـــش دوم اجرا یعنی مقدمات کاشـــت 

را آغـــاز کرده اند.
برای تشـــریح ابعـــاد دیگر طرح کاشـــت 
یـــک میلیـــارد درخـــت، گفت و گویـــی را 
بـــا نقی شـــعبانیان معاونت امـــور جنگل 
ســـازمان جنگل ها، مراتـــع و آبخیزداری 
کشـــور داشـــته ایم که در ادامه مشـــروح 

آن آمده اســـت.

درباره طرح کاشت یک میلیارد درخت 	 

به طور اجمالی توضیحاتی بفرمایید.

طـــرح کاشـــت یـــک میلیـــارد درخـــت از 
اســـفندماه ســـال 1۴۰1 بـــه مدت ۴ ســـال 
برای سراسر کشـــور اجرایی شـــده است، 
اما ایجاد زیرســـاخت های آن از اوایل سال 
1۴۰1 آغاز شـــد و نهالســـتان ها آماده تولید 
نهال شـــدند. برای اجرای این طرح بیش 
از 8۰ درصـــد نهالســـتان ها احیـــا شـــدند 
چون در سال های گذشـــته توجه کمتری 
به نهالکاری شـــده بـــود و بســـیاری از آنها 
مخروبه شـــده بودند. این طرح فرصتی را 
فراهم آورد تا بســـیاری از نهالستان ها احیا 
شوند و اکنون هم در حال تولید هستند.
پیش بینـــی شـــده اســـت در قالب طرح 
کاشـــت یک میلیارد درخت، 3۰۰ میلیون 
نهال بـــه بخش زراعـــت داده شـــود. ما 
نهـــال را تولیـــد می کنیـــم و در اختیـــار 
می دهیـــم.  قـــرار  خصوصـــی  بخـــش 
همچنیـــن کســـانی کـــه زراعـــت چوب 
می کنند به طور رایـــگان نهال را دریافت 
می کننـــد. چـــوب نیاز کشـــور اســـت و 
چنانچه این اقدام انجام نشـــود، قیمت 
چـــوب افزایـــش پیـــدا می کنـــد. علاوه 
بـــر بخش زراعـــت، برای افزایش ســـرانه 
فضای سبز نهال تولید شده را در اختیار 
شهرداری ها، روســـتاها و دهیاری ها قرار 
داده و آنها بر اســـاس امضای تفاهمنامه 
اقدام به کاشـــت و نگهـــداری می کنند.

بخـــش دیگـــری از اجرای طرح کاشـــت 
درخت شـــامل احیای جنگل ها می شود 
زیرا در این بخش حضور دام و معیشـــت 
مردم مطرح اســـت و با کاشت گونه های 
جنگلـــی و مثمـــر بایـــد در ایـــن بخـــش 
مشـــارکت کرد که با هزینه های بیشتری 

هم همراه اســـت.
بخـــش دیگـــری از اجرای طرح کاشـــت 
یـــک میلیارد درخت با هـــدف جلوگیری 
از گسترش بیابان ها با کاشت نهال های 

بوتـــه ای و درختچـــه ای انجام می شـــود. 
همچنیـــن مـــا اقـــدام بـــه بـــذرکاری هم 
می کنیـــم اما بـــه شـــرط آنکـــه بذرها در 

عرصه جنگل کاشـــته شـــوند.

بدین ترتیب اجرای چنین طرح 	 

عظیمی با مشکلات متعددی همراه 

است. درباره مهم ترین چالش ها و 

مشکلات این طرح بگویید.

اجرای طرح کاشـــت یک میلیارد درخت 
اقدامی هزینه بر اســـت و برآورد ما هزینه 
18 هـــزار و 5۰۰ میلیارد تومان اســـت. در 
صورتی که این طرح به پیمانکار ســـپرده 
می شـــد هزینه کل بـــه 1۰۰ هـــزار میلیارد 
تومان می رســـید امـــا با توجه بـــه وجود 
تجهیزات و امکانات موجود برآورد هزینه 
18 هـــزار میلیـــارد تومانی شـــده اســـت. 
تاکنـــون مـــا با مشـــکلات مالـــی برخورد 
نکرده ایـــم چون دســـتگاه های مختلفی 
ماننـــد هلدینـــگ پتروشـــیمی، معدنی 
و ســـازمان ها و نهادهـــای دیگـــری با ما 

همکاری داشـــته اند.
طبـــق تفاهمنامه هایی که در اســـتان ها 
به امضا رســـیده اســـت، آنها هم پای کار 
آمده اند. چنانچه اســـتان ها، شرکت ها 
و نهادها همگی در این طرح مشـــارکت 

کنند، مشـــکل زیادی در بخش هزینه ها 
نخواهیم داشت.

درباره میزان تولید نهال در نهالستان ها 
در طـــرح کاشـــت یـــک میلیـــارد درخت 

دهید. توضیح 
بـــا آغاز اجـــرای این طرح در حـــدود 17۰ 
میلیـــون نهـــال در نهالســـتان ها ســـبز 
شـــدند و قرار است هر سال ۲5۰ میلیون 
نهـــال هـــم تولیـــد شـــود. امیدواریم تا 
پایان ســـال 1۴۰۲ بـــه رقـــم ۲7۰ میلیون 
نهال دســـت پیـــدا کنیم. احتمـــال دارد 
در ســـال اول اجـــرا همه نهال هـــا امکان 
کاشـــت نداشـــته باشـــند زیـــرا بعضی از 
آنها نیاز به ۲ تا 3 ســـال زمان برای رشـــد 

دارند کـــه به عرصه برســـند.
همچنین قرار اســـت برای ســـال 1۴۰۲، 
15۰ میلیـــون نهال وارد عرصه شـــود. در 
مناطـــق معتدل و سردســـیر نهـــال باید 
۲ تا 3 ســـال در نهالســـتان ها بماند اما 
در نهایت در پایان ۴ ســـال بیش از یک 
میلیـــارد درخت تولید می شـــود. بخش 
خصوصی هم بســـیار پرتـــلاش وارد این 
پـــروژه شـــد و در بعضـــی از اســـتان ها 
تولیدات خوبی داشـــت به عنوان نمونه 
بخش خصوصـــی در اســـتان آذربایجان 
شرقی فقط در یک نهالستان 1۰ میلیون 

نهال تولید کرده اســـت.

چرا در بعضی از کشورها از جمله 	 

کشورهای همسایه سرعت کاشت درخت 

بیشتر شده است؟

کشـــورهای دیگـــر خطرهـــای در پیـــش 
رو را زودتـــر احســـاس کرده انـــد. طبـــق 
کنوانســـیون های محیط زیســـتی کشورها 
بایـــد بـــه میـــزان تولیـــد کربـــن اقـــدام به 
حذف کربـــن کنند. در همین راســـتا باید 
یک تریلیون درخت در دنیا کاشـــته شـــود. 
خیلی از کشورها مانند پاکستان این اقدام 
را آغـــاز کـــرده و کاشـــت 1۰ میلیـــارد نهال را 
پایـــان داده انـــد. ترکیـــه هـــم کاشـــت ۴.5 
میلیارد درخـــت را انجـــام داده و حالا برای 
6 میلیـــارد درخـــت برنامه ریـــزی کرده اند.

میزان تولید نهال در کشـــور طی یک سال 
کمتر از ۲۰ میلیون بوده است اما در برنامه 
اول توســـعه به تولیـــد 75۰ میلیـــون نهال 
دســـت پیدا کردیم و بایســـتی از برنامه اول 
توسعه تا برنامه ششم توســـعه در هر سال 

میـــزان تولید نهـــال را افزایش می دادیم.
ایران هفتمیـــن کشـــور تولیدکننده کربن 
در دنیا و چهل و پنجمین کشـــور ترســـیب 
کننـــده کربن اســـت. بعضـــی از کشـــورها 
مترصد هستند تا سال ۲۰3۰ میلادی تولید 
کربن خـــود را برابر با ترســـیب کربن خود 
کننـــد، اگرچه بســـیاری از کشـــورها به این 

میزان نیز نزدیک شـــدند.
ما بـــرای تهیه بذر هـــم برنامه ریـــزی کرده  
و بـــرای 1۴۲ اســـتان بـــذر تهیـــه کرده ایم. 
بعضـــی از گونه هـــای درختی هر ســـال بذر 
می دهند و بعضی دیگر هم شـــاید هر ســـه 
ســـال یک بار بـــذر دهند. همـــه تلاش ما 
این اســـت کـــه از گونه های بومی و ســـازگار 

با شـــرایط منطقه اســـتفاده شود.
مـــا در فروردین ماه ســـال جاری ۴۰ میلیون 
نهال را در بخش های مختلف، ۴۰ میلیون 
بـــرای زراعـــت چـــوب، 13 میلیـــون نهـــال 
بـــرای گســـترش ســـرانه فضـــای ســـبز به 
شـــهرداری ها، پادگان هـــا و ســـایر ارگان ها، 
1۰ میلیون نهال برای کنتـــرل بیابان ها و 1۰ 
میلیون نهال هم بـــرای طرح های مطالعه 
شده منابع طبیعی در سال 1۴۰1 در سراسر 

کشـــور توزیع کرده ایم.
همچنیـــن به مـــردم بـــرای کاشـــت، نهال 
داده شـــد. عده ای خواســـتار دریافت 1۰۰ تا 
5۰۰ نهال بودنـــد که ما کارشناســـی را برای 
بازدید فضای مورد نظر فرســـتاده ایم و بعد 

از آن نهـــال در اختیار آنها داده شـــد.

 طرح هایی مانند کاشت یک میلیارد 	 

درخت در سال های قبل هم اجرا شده بود 

اما موفق نبوده اند. برای جلوگیری از بروز 

تجربه های ناموفق گذشته چه اقداماتی 

انجام می گیرد؟

طرحـــی کـــه امـــروز در جریـــان اســـت، 
متفـــاوت از طرح های گذشـــته اســـت زیرا 
آسیب شناســـی لازم بـــرای اجـــرای بهتـــر 
آن انجـــام گرفته اســـت. به عنـــوان نمونه 
در بعضـــی از مناطـــق مانند طـــرح حرم تا 
حرم، پـــروژه جنگل کاری ناموفـــق بود زیرا 
گونه مناســـب برای کاشـــت انتخاب نشـــد 
و نگهـــداری خوبی هـــم از درختان صورت 
نگرفت. در نهایـــت هم نتیجه قابل قبولی 

از اجـــرای ایـــن طرح حاصل نشـــد.
جنـــگل کاری در کشـــور مـــا بـــه مراتـــب از 
کشورهای ترکیه و پاکســـتان بهتر است به 
گونه ای کـــه جنگل کاری ای کـــه  در مناطق 
مهـــران تا دهلـــران و اندیمشـــک و مناطق 
طبس و زابل انجام گرفـــت، موفق بودند.

ترمیم طبیعت با کاشت یک میلیارد  درخت
امسال بخش نخست اجرای طرح کاشت یک میلیارد درخت با تولید بیش از ۲۵۰ میلیون اصله 

نهال، تمام شده و اکنون بخش دوم اجرا یعنی مقدمات کاشت آغاز شده است

با آغاز اجرای این طرح 
در حدود 17۰ میلیون 
نهال در نهالستان ها 

سبز شدند و قرار است 
هر سال ۲5۰ میلیون 
نهال هم تولید شود. 

امیدواریم تا پایان سال 
1۴۰۲ به رقم ۲7۰ میلیون 

نهال دست پیدا کنیم
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نفیسه امامی
روزنامه نگار

تولید کمتر از 20 میلیون نهال 
در سال

معاون امور جنگل سازمان امور جنگل ها: 
میزان تولید نهال در کشور طی یک سال 

کمتر از ۲۰ میلیون بوده است اما در برنامه 
اول توسعه به تولید 75۰ میلیون نهال 

دست پیدا کردیم و بایستی از برنامه اول 
توسعه تا برنامه ششم توسعه در هر سال 

میزان تولید نهال را افزایش می دادیم

عکس:  تسنیم

ی  کـــز مر یـــه  د تحا ا مـــل  عا یر مد
مرغـــداران میهـــن با بیـــان اینکه هر  
غ در مرغـــداری  کیلوگـــرم تخم مـــر
بیش از 1۰هـــزار تومان کمتـــر از نرخ 
مصـــوب خـــود به فـــروش می رســـد، 
غ در  گفـــت: کاهـــش خرید تخم مـــر
فصـــل گرما قیمـــت این محصـــول را 

کاهـــش داد.
بـــا  گفت و گـــو  در  مـــرادی  محمـــد 
خبرنـــگار خبرگـــزاری تســـنیم اظهار 

داشـــت: مشـــکلاتی و خلأهایی برای 
تأمیـــن نهاده هـــای دامـــی از جملـــه 
سویا وجود داشـــت که با ورود وزارت 
جهاد کشـــاورزی، شـــرکت پشتیبانی 
امـــور دام و شـــخص قائم مقـــام وزیر 
جهاد کشـــاورزی در امور بازرگانی این 

مســـائل در حال رفع اســـت.
وی با بیان اینکه هماهنگی های لازم 
به عمل آمده اســـت تـــا محموله های 
واردکننـــدگان نهاده هـــای دامـــی در 
کمتریـــن زمـــان ممکـــن ترخیـــص 
شـــود، افـــزود: بارگیـــری نهاده ها در 
حـــال انجـــام اســـت و روزانـــه حجم 
قابل توجهی نهاده به  ســـمت کشـــور 

می شـــود. منتقل 
ی  کـــز مر یـــه  د تحا ا مـــل  عا یر مد
بـــا  ادامـــه داد:  مرغـــداران میهـــن 
اقدامـــات در دســـت انجـــام، به  نظر 
می رســـد ظـــرف یـــک تـــا دو هفتـــه 
آینده بـــازار تأمین نهاده هـــای دامی 
در کشـــور دوباره به شـــرایط پایدار و 

مناســـبی برگـــردد.
وی تصریح کرد: بـــا توجه به اینکه در 
فصـــل گرما هســـتیم و میزان مصرف 
غ  کاهـــش یافتـــه، قیمـــت تخم مـــر
نیـــز در بـــازار کاهـــش یافته اســـت و 
زیـــر نرخ مصـــوب خـــود بـــه فروش 
می رســـد به همیـــن منظور شـــرایط 

صادرات مازاد تولیـــد و خرید توافقی 
ایـــن محصول فراهم شـــده اســـت.

مـــرادی یـــادآور شـــد: هـــر کیلوگـــرم 
غ در مرغـــداری در حالی 36  تخم مر
هـــزار تومان بـــه فروش می رســـد که 
قیمت مصـــوب این محصول ۴7 هزار 

و 3۰۰ تومان اســـت.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی مرغداران 
میهـــن ادامـــه داد: در میادین میوه و 
غ متناســـب با قیمت  تره بـــار تخم مر
فروش مرغداران به فروش می رســـد 
امـــا در ســـطح شـــهر شـــاهد گرانـــی 
فروش ایـــن محصول نیز هســـتیم و 
آن افت قیمـــت صورت گرفته رعایت 

غ را ارزان کرد گرما تخم مر

بازار

. د نمی شو
ابـــراز کـــرد: قیمـــت هـــر شـــانه  وی 
میادیـــن  در  3۰عـــددی  غ  تخم مـــر

میـــوه و تره بار حـــدود 85 هزار تومان 
اســـت که زیر قیمت مصـــوب خود به 

فـــروش می رســـد.

عکس: ایرنا

دلیل کاهش سطح جنگل ها در کشورمان طی سال های 
گذشته چیست؟

ما طی ۵۰ سال گذشته با کاهش کیفیت و کمیت جنگل روبه رو بوده ایم. 
یکی از مهم ترین دلایل این موضوع خشکسالی های پی در پی بوده که 

سطح جنگل ها را کاهش داده است. درختان زیادی از کشور قاچاق 
شده اند اما با توانی که در سازمان منابع طبیعی وجود دارد توانسته ایم 

آنها را حفظ کنیم. همچنین قیمت چوب باعث دست درازی و 
سوء استفاده از جنگل ها شده است. ما تمام تلاش مان را به کار گرفته ایم تا 

جنگل های مان حفظ شوند اما باز هم قطع درخت و قاچاق چوب و ذغال 
اتفاق افتاده است. سرعت تخریب ما در بسیاری از مسائل بیشتر از سرعت 

ح کاشت  احیای مان بوده است بنابراین باید سرعت احیا بیشتر شود و طر
یک میلیارد درخت در همین راستا اجرا شده است.

بــرش


